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 دست پیام نور
 و دامن نمایندگان مجلس

دانش��گاه پيام نور به دليل كثرت جمعيت دانش��جويي، 
پراكندگي كش��وري و تعداد زياد مراكز، نظام آموزش��ي 
خاص ب��از و از راه دور، گردش مالي ب��الا و قرار گرفتن در 
گردونه رقابت با دانشگاه آزاد اس��امي، يكي از مهم ترين 
دانش��گاه هاي كش��ور به ش��مار مي رود. همين امر اداره 
دانش��گاه پيام نور را با پيچيدگي هاي مديريتي و سياسي 
زيادي روبه رو كرده تا جايي كه انتخاب رئيس اين دانشگاه 
را به يكي از پر چالش ترين انتخاب ها در وزارت علوم بدل 

كرده است. 
ع��دم پرداخت ح��ق التدريس س��ه ترم ج��اري، كاهش 
پرداخت ه��ا و قط��ع اضاف��ه كار كاركن��ان و تأخي��ر در 
پرداخت هاي اعضاي هيئت علم��ي در كنار انتصاب هاي 
قوميتي و فاميلي و ريخت و پاش هاي مسرفانه و سفرهاي 
خارجي مكرر، پرهزينه و غيرضروري هيئت رئيسه دانشگاه 
موجبات نارضايتي كادر علمي و اداري را در يكساله اخير 
ايجاد كرده بود. با تغييرات دولت دوازدهم و انتخاب و تثبيت 
وزير علوم، رياست دانشگاه پيام نور نيز تغيير يافت و موجي 

از اميد و انتظار را در دل دانشگاهيان پيام نور زنده كرد. 
دكتر زماني سرپرست جديد دانشگاه پيام نور در اولين گام 
با انتصاب معاونت هاي اداري ، مالي و آموزشي از تغييرات 
اساسي و جديدي براي حل مشكات اين دانشگاه خبر داد. 
دستگيري معاون اداري و مالي سابق اين دانشگاه توسط 
نهادهاي بازرسي و امنيتي بيش از پيش به شبهاتي كه در 
مورد عملكرد كادر مديريتي گذشته مطرح مي شد دامن 
زد. اما از اين سو در مجلس صحبت هاي متفاوتي شنيده 
مي ش��ود. در كنار حمايت هاي برخي نمايندگان مجلس 
شوراي اس��امي از تغييرات دانش��گاه پيام نور، سخنان 
جس��ته گريخته اي نيز از نارضايتي برخي از نمايندگان از 
آغاز تغييرات در كادر مديريتي اين دانشگاه حكايت دارد كه 
شائبه هايي را در مورد ارتباط ايشان با مديران سابق و سهم 

خواهي هايي در انتصابات جديد تقويت مي كند. 
بهتر اس��ت اين نمايندگان عزيز به جاي اعتراض، تهديد 
و پيش داوري ها فرصت دهند بزرگ ترين دانشگاه دولتي 
كشور بتواند بدون هرگونه سهم خواهي و لابي، راه جديدي 

را براي خروج از چالش هاي فرارو آغاز كند. 
شايس��ته گزيني به جاي قوميت گراي��ي در انتصاب كادر 
مديريتي، صرفه جويي در هزينه ها و جلوگيري از فسادها 
و ريخت و پاش ها حداقل انتظاراتي است كه اميد مي رود 
 ب��ا حمايت نماين��دگان عزيز مجلس ش��وراي اس��امي 

صورت پذيرد.

ارائ�ه امكان�ات خوابگاهي به دانش�جويان 
بدهكار ممنوع شد

براساس بخشنامه صندوق رفاه وزارت علوم امكان 
استفاده از خوابگاه دانشجويي براي ترم بعد نخواهد بود، مگر 

اينكه بدهي خوابگاه ترم قبل پرداخت شود. 
اداره خوابگاه هاي دانش��گاه تهران در اطاعيه اي ثبت نام 
نيمسال دوم سال تحصيلي ۹۷- ۹۶ خوابگاه هاي دانشگاه 

تهران ويژه دانشجويان دختر و پسر را اعام كرد. 
براساس بخش��نامه صندوق رفاه دانشجويان وزارت علوم، 
هزينه خوابگاه براي هر نيمسال تا مدت ۹۰ روز مشمول ۱۰ 
درصد تخفيف خواهد بود )تا تاريخ ۱۵ارديبهشت ۱۳۹۷(. 
از روز ۹۱ ت��ا پايان ترم تحصيلي تخفي��ف حذف و هزينه 
خوابگاه به صورت نقدي بدون تخفيف محاس��به خواهد 
ش��د. )۱۵تير۱۳۹۷(. درص��ورت عدم پرداخ��ت تا پايان 
 ترم تحصيلي هزينه خوابگاه مش��مول جريم��ه ديركرد

 )اصل + جريمه( خواهد ش��د. همچنين امكان استفاده از 
خوابگاه دانش��جويي براي ترم بعد نخواهد بود مگر اينكه 
بدهي خوابگاه )اصل +   جريمه( ترم قبل پرداخت شود.  با 
عنايت به موارد فوق، امروز آخرين مهلت پرداخت هزينه 
ترم جاري )مهر ۹۶( است. در صورت عدم پرداخت؛ تمديد 
خوابگاه نيمسال دوم سال تحصيلي ۹۷- ۹۶ )بهمن ۹۶( 

امكانپذير نخواهد بود. 
راه اندازي  كميته ه�اي پيگيري مطالبات 

مردمي
مسئول بس��يج دانشجويي دانش��گاه تهران از 
راه اندازي كميته هاي پيگيري مطالبات مردمي از س��وي 

بسيج دانشجويي اين دانشگاه خبر داد. 
امين اقرل��و گفت:كميته هاي پيگي��ري مطالبات مردمي 
ايجاد شده است و جمع زيادي از دانشجويان پيگير هستند 
كه مطالبات مردم را بشنوند، جمع آوري، دسته بندي و در 
نهايت براي پيگيري اقدام كنند. مسئول بسيج دانشجويي 
دانشگاه تهران افزود: پس از ثبت و دسته بندي اين مطالبات، 
از مسئولان خواس��ته مي شود كه پاس��خ دهند و گزارش 

پيگيري ها به صورت ماهانه به مردم اعام مي شود. 

تريبون

تابلو اعلانات

نخستين دانشمند بين المللي ايران در علوم اجتماعي  بنا به گزارش ESI در گفت وگو با »جوان«: 

 نادیده گرفتن اهمیت اطلاعات
 به دلیل دولتي بودن همه چیز در كشور است

آقاي دكتر! شما نخستين دانشمند 
بين المللي ايران در علوم اجتماعي 
هستيد. اين مقام چگونه به دست 
آمد و رقابت براي كسب اين عنوان 
در چه رش�ته هايي اس�ت؟ ملاك 
ارزيابي چيست؟ و چه داوراني آن 

را داوري مي كنند؟
نام پايگاه ISI براي جامعه دانشگاهي آشناست. 
 ESI اين پاي��گاه زيرمجموعه اي دارد ب��ه نام
 ))Essential Science Independent
يا همان شاخص هاي بنيادين علم كه بر اساس 
داده هاي ۱۰ سال گذشته كه هر دو ماه يك بار 
روزآمد مي ش��وند، دانش��مندان را بر اس��اس 
استناداتش��ان در 2۱ يا 22 ش��اخه موضوعي 
كه كل علوم را ش��امل مي ش��وند دسته بندي 
مي كند. ب��ه عنوان مثال تم��ام مقاله هاي ۱۰ 
سال گذشته يك نفر را در حوزه علوم اجتماعي، 
بر اساس ميزان اس��تنادات دريافتي و ميزان 
اثرگ��ذاري رتبه بندي مي كنند. س��پس يك 
درصد برتر دانش��مندان كل دني��ا در اين 2۱ 
ش��اخه را بر اساس شاخص اس��تناد در پايگاه 
ESI مي گذارن��د، بنابراين اگ��ر در دنيا 2۰۰ 
هزار متخص��ص علوم اجتماعي در ۱۰ س��ال 
گذشته در پايگاه ISI مقاله داشته باشند، نام 
يك درصد بالايشان بر اس��اس ميزان استناد، 
در اين پايگاه مي آيد. اين ي��ك درصد هم كه 
مثاً در عل��وم اجتماعي ۵هزار نفر هس��تند، 
رتبه اي كس��ب مي كنند. بر اس��اس اطاعات 
اين پايگاه، تا پيش از اي��ن ايران در حوزه هاي 
علوم پايه، فني و مهندس��ي و پزشكي، حدود 
2۰ دانشمند بين المللي داش��ته است. منتها 
يكي از ش��اخه هاي 2۱ گان��ه موضوعي علم، 
علوم اجتماعي اس��ت ك��ه تقريباً تم��ام علوم 
اجتماعي و انساني را شامل مي شود و تاكنون 
از ايران ش��خصي در گروه ي��ك درصد بالاي 
دانشمندان اين حوزه قرار نگرفته است. رشته 

من علم اطاعات اس��ت كه زير ش��اخه رشته 
علوم اجتماعي محسوب مي شود و چون اسمم 
در ESI آمده مقداري جلب توجه كرده است 
والا غير از من ايران دانشمندان بين المللي در 

ساير رشته ها داشته است. 
آقاي دكتر! بيش�تر دانش آموزان 
دوس�ت دارن�د مهندس ي�ا دكتر 
ش�وند. آدم ه�اي خاصي س�راغ 
رش�ته هايي مثل رشته ش�ما كه 
كمتر اس�م و رس�م دارند يا كمتر 
جايگاهشان در جامعه تبيين شده 
مي روند. ش�ما چرا اين رش�ته را 

انتخاب كرديد؟
من در رش��ته عل��وم تجرب��ي درس خواندم و 
همانطور ك��ه مي داني��د فارغ التحصيان اين 
رشته مي توانند براي ادامه تحصيل در دانشگاه، 
رشته هاي پزشكي و بعضي از رشته هاي علوم 
پايه را انتخاب كنن��د. من هم در كنار س��اير 
رشته هايي كه انتخاب كرده بودم، علم اطاعات 
را هم آگاهانه و با داشتن زمينه ذهني انتخاب 
كردم. بس��ياري از دانش��جويان رش��ته ما يا 
حتي برخي رش��ته هاي ديگر ي��ا تصادفي در 
رشته شان پذيرفته ش��ده اند يا اصاً نمي دانند 
رش��ته اي كه در آن پذيرفته شده اند چيست. 
در رش��ته هاي ديگري هم مثل پيراپزشكي و 
بعضي از رشته هاي علوم پايه قبول شده بودم، 
منتها ترجيحم كتابداري پزش��كي بود كه در 
آن پذيرفته ش��دم و بعد از اينكه شروع كردم، 
عاقه ام به آن بيش��تر ش��د و ادامه اش دادم تا 
مقطع دكتري و الان هم در همين رشته هيئت 

علمي هستم. 
بازار كار اين رشته چطور است؟

بازار كار فارغ التحصيان اغلب رشته ها تقريباً 
بد است ولي رش��ته كتابداري و اطاع رساني 
س��ابق و علم اطاعات و دانش شناسي فعلي، 
در مقايسه با بسياري رش��ته هاي ديگر هنوز 

وضعيت بهتري دارد. نمي گويم ايده آل يا خيلي 
خوب است يا براي همه كار هست ولي در مقام 

مقايسه، وضعيت نسبتاً بهتري دارد. 
در حال حاضر اي�ن از نقاط ضعف 
مديريتي در كشور است. مشكل ما 
اين است كه مديرانمان به اهميت 
پژوهش پي نبرده اند ي�ا به اندازه 
كافي به آن اهمي�ت نمي دهند. به 
همين دليل اس�ت ك�ه تحقيق در 
كشور ما آنچنان كه بايد رشد پيدا 

نكرده است. 
البته ب��ه نظر مي رس��د قضيه ب��ر عكس نظر 
شماس��ت. در حال حاضر بخ��ش پژوهش در 
كش��ور ما خيلي متورم اس��ت ولي كاربس��ت 
پژوهش��ي ما ضعيف اس��ت و پژوهش هايمان 

اغلب به درد كتابخانه ها مي خورند. 
دليل اين امر اين اس��ت كه سياس��ت هاي ما 
تنها در ظاهر ارتباط پژوهش ه��ا و تحقيقات 
دانش��گاهي را ب��ا جامع��ه و صنع��ت دنب��ال 
مي كنن��د، اما در اص��ل پيون��د ارگانيكي بين 
محقق و اس��تفاده كننده از نتاي��ج تحقيقات 
)كسي كه قرار اس��ت مبتني بر شواهد كاري 
انجام دهد( وجود ن��دارد. دول��ت دائم تأكيد 
مي كند ك��ه مي خواهي��م س��رانه هزينه كرد 
تحقيقات كش��ورمان از نيم درصد به 2 درصد 
برس��د. پولي هم تزريق مي كنند ولي ما كه در 
دانشگاه هستيم مي بينيم كه اين درست هزينه 
نمي ش��ود. جاهايي هزينه مي ش��ود يا صرف 
تحقيقاتي مي شود كه خيلي مورد نياز نيست 
يا ممكن است خيلي اثرگذاري نداشته باشد. 
از طرفي محققان هم ارتب��اط ارگانيك خوبي 
با صنعت ندارند، يعني م��ن تحقيقي را انجام 
مي دهم ولي كسي كه مي خواهد از آن استفاده 
كند يا به نتايج آن تحقيق نياز دارد، نمي تواند 
از آن استفاده كند حالا به هر دليل يا خودش 
دنبالش نيس��ت يا من اين نتايج را به دستش 

نمي رس��انم. اين مس��ئله دو وجه دارد. از يك 
طرف محقق هاي ما فكر مي كنند تحقيقشان 
را انجام داده و مقاله شان را هم منتشر كرده اند 
و از اينجا به بعد به آنه��ا ربطي ندارد. در حالي 
كه اينگونه نيست. وظيفه من محقق است كه 
پيامم را به گوش افراد ذي نفع برسانم تا بتوانند 
از آن س��ود ببرند، يعني اگر لازم اس��ت غير از 
مقاله علمي - پژوهش��ي كه منتشر كرده ام و 
خواننده آن هم صنف هاي خودم هستند، بايد 
يك مقاله ژورناليستي هم از آن در بياورم، در 
جلس��ه اي در صنعت هم درباره اش سخنراني 
بگذارم و صحبت كنم. به عبارتي تاشم را براي 
برقراري اين ارتباط كنم. از طرف ديگر بخشي 
هم نتايج چنين مطالعاتي به دردش مي خورد 
ننش��يند به اميد اينكه نتايج به دستش برسد، 
آن بخش هم به دنبال كس��ب اي��ن اطاعات 
باشد. البته امروز شرايط از اين هم بدتر است، 
يعني اينطور نيس��ت كه بگوييم مسئله فقط 
دسترسي و برقراري پيوند اس��ت. من بعضاً از 
اعضاي هيئت علمي فني و مهندس��ي شنيدم 
كه مثاً فان پالايش��گاه، س��فارش تحقيقي 
را به م��ا داده، پول خوبي ه��م پرداخت كرده 
اس��ت. آن هيئت علمي هم با عش��ق و عاقه 
كار خوبي انجام داده، گ��زارش را تهيه كرده و 
تحوي��ل آن واحد صنعتي داده اس��ت و بعد از 
شش ماه مراجعه كرده ببيند نتيجه آن تحقيق 
را چكار كرده اند، دي��ده كه آن گزارش در اتاق 
مدير در قفسه است، يعني در آنجايي كه بايد از 
آن استفاده نشده است. اين به دليل حاكميت 
نگرش غلط اس��ت. اين نگرش درس��ت ميان 
مديران ما وج��ود ندارد كه واقع��اً اين تحقيق 
مي تواند چ��رخ صنعت را خيل��ي بهتر از وضع 
موجود بچرخاند. مي تواند باعث مزيت رقابتي 
شود. مي تواند باعث صرفه جويي شود و... اين 
نگرش وقتي وجود ندارد اينكه شما چقدر پول 
صرف مي كنيد و چقدر پژوهش��گر داريد هيچ 
كارآمدي ندارد و نتيجه اي نمي دهد، مگر اينكه 

اطلاعات و داده هاي اطلاعاتي براي كش�ور ما در ش�رايط كنوني از چند جهت داراي اهميت 
اس�ت. يكي نياز كش�ور به تصميم گيري هاي كلان مبتني بر اطلاعات اس�ت و ديگري حضور 
مس�تمر و مؤثر در بازارهاي عرضه دانش، فناوري و محصول، اما امروز در كشور ما بسترهاي 
اطلاعاتي دستخوش برداشت هاي سياس�ي احزاب و گروه ها شده و از چرخه تصميم گيري ها 
خ�ارج مي ش�وند. نتيجه اينك�ه تصميم�ات ق�وام اجراي�ي لازم را نمي يابند و به س�رعت با 
اولويت هاي اجرايي جديد جايگزين مي ش�وند و در اين مس�ير هزينه هاي هنگفتي از زمان، 
منابع مالي و اعتباري و ظرفيت نيروي انس�اني هدر مي رود. دنياي امروز، دنياي ملل برنده اي 
اس�ت كه دانش بازي در عرصه اطلاعات را دارند. پاسخ به اين س�ؤال كه ما كجاي زمين بازي 
هستيم، مي تواند مس�ير پيش رو را روش�ن كند. از طرفي مي توان مبارزه با انحصار اطلاعاتي 

را همان مبارزه با فس�اد تعريف كرد كه در گوش�ه هاي تاريك نظارتي ش�كل مي گيرد و آفت 
اعتماد عمومي جامعه اس�ت و ابزار اين مبارزه مي تواند شناس�ايي خ�ود اطلاعات، پردازش 
آن و نحوه كاربس�ت آن در زمينه ه�اي رقابتي باش�د. حميدرضا جمالي مهموئي، اس�تاديار 
گروه علم اطلاعات و دانش شناسي دانش�گاه خوارزمي و نخستين دانشمند بين المللي ايران 
در شاخه علوم اجتماعي و انس�اني مي تواند بهترين گزينه براي بررس�ي كارشناسي در اين 
زمينه باش�د. آخرين گزارش پايگاه اس�تنادي ESI نش�ان مي دهد كه دكتر جمالي با كسب 
رتبه بين المللي 3 ه�زار و 553 تنها و اولين دانش�مند ايراني  بوده كه موفق ش�ده اس�ت به 
يك درصد برتر عل�وم اجتماعي دنيا راه يابد. ب�ا او درباره اهميت اين مؤلف�ه مغفول مانده در 
عرصه هاي برنامه ريزي و تصميم گيري كشور به گفت وگو نشسته ايم كه حاصل آن را مي خوانيد.
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طرز فكر مديران ما اصاح شود. 
فرآيندي كه گفتي�د در حال حاضر در اي�ران در چه 

وضعيتي است؟
بس��ياري كتابخانه را قلب دانش��گاه مي دانند ولي نگاه كه مي كنيم، 
مي بينيم در بسياري از دانشگاه ها اگر كتابخانه را حذف كنيم، اتفاق 
خاصي نمي افتد. چون فرآيند آموزش، پرسش محور و تحقيق محور 
نيس��ت. جزوه اي و كتابي است. دانش��جو به جزوه اي كه به او داده اند 
بس��نده مي كند. در جريان آموزش نه اس��تاد به كتابخان��ه مراجعه 
مي كند نه دانش��جو و اطاع��ات محوريتي كه بايد را ن��دارد. فرآيند 
اس��تفاده از اطاعات،توليد اطاعات و پردازش اطاعات به ش��كلي 
كه بايد باشد در كش��ور ما نيس��ت. جامعه كتابداري ما در حد توان و 
با وجود مضيقه ها زحمت مي كش��د. مثاً كتابخانه هاي دانشگاهي را 
در نظر بگيريد؛ از نظر نيروي انساني و از نظر توجهي كه معاونت هاي 
پژوهش��ي مي كنند از نظر بودجه در مضيقه هس��تند. كتابخانه هاي 
عمومي هم همينطور. با اين حال تاششان را مي كنند منتها در بين 
جامعه هدف بايد فرهنگ س��ازي صورت گيرد. البته شايد تا حدودي 
از طرف جامعه كتابداري نيز كوتاهي ش��ده باشد؛ چون اقدامات آنها 
خيلي خدمت محور نبوده و تا كنون بيشتر تمركزشان روي ساماندهي 
و مجموعه سازي بوده اس��ت. به هر حال هر چه هس��ت در جامعه ما 
آنقدر كه بايد، اطاعات نقش محوري ن��دارد. در حالي كه در جوامع 
توسعه يافته يا جاهايي كه جامعه اطاعاتي شكل گرفته است،اهميت 
استفاده از اطاعات روشن است، اما در ايران هنوز اطاعات به شكل 

يك كالاي مهم قابل سرمايه گذاري در نيامده است. 
 data base در حال حاضر س��ازمان هاي مختلف هم اقدام به ايجاد
كرده اند. شايد به اين نياز پي برده اند. مثاً وزارت بهداشت مي خواهد 
سامانه ملي سامت درست كند، يعني به كاربرد اين اطاعات در تمام 
برنامه هاي پژوهشي خود پي برده اس��ت. به طوري كه از صفر تا صد 
فرآيند پژوهشي در دانشگاه هاي علوم پزشكي از آن موقع كه هيئت 
علمي پروپوزال مي دهد تا زماني كه آن پروپوزال تبديل به يك طرح 
پژوهشي، مقاله و كتاب مي شود و بعد ممكن است تبديل به راهنماي 
باليني شود، همه در آنجا ثبت مي شود. در حال حاضر بعضي از جاها 
را مي بينيم كه به اين مسئله پي برده اند كه مديريت اطاعات خيلي 
اهميت دارد براي اينكه كاري درست و بهينه انجام شود و تصميمات 
درس��تي گرفته ش��ود. جاهاي ديگر هم يا به اهميت اين موضوع پي 
نبرده اند يا پي برده اند، اما س��ازوكار درس��تش را نمي دانند به دليل  
اينكه از متخصص اين رشته استفاده نمي كنند. ما الان در كشور فوق 
ليسانس مديريت فناوري اطاعات و مديريت اطاعات در گرايش هاي 
مديريت و علم اطاعات داريم )مديريت فناوري اطاعات فقط به معني 
مديريت كامپيوتر و شبكه نيست و در آن مديريت منابع اطاعاتي هم 
مطرح اس��ت كه يك بخش از منابع اطاعاتي سخت افزار، يك بخش 
آن نرم افزار و يك بخ��ش آن خود اطاعات اس��ت(. در دنياي امروز، 
اطاعات برگ برنده است. در بسياري از كش��ورهاي ديگر كه ذخاير 
منابع طبيعي يا صنعت ندارند، اقتصاد دانش بنيان است. يعني پولشان 
فقط از اطاعات به دست مي آيد. بعضي از آمار شايد حيرت انگيز باشد. 
كتابخانه ملي بريتانيا تنها از اطاعاتي كه در س��ال به دنيا مي فروشد 
ميليارده��ا دلار درآمد دارد )اين اطاعات متعلق به بريتانيا نيس��ت، 
بلكه منابعي است كه نسخه الكترونيكي ش��ان را از سراسر دنيا تهيه 
كرده اند(. ما هم مي توانيم و بايد به س��مت اين نوع اقتصاد برويم. اين 
نوع اقتصاد، محيط زيس��ت را س��الم تر نگه مي دارد، آلودگي كمتري 
توليد مي كند، كار تميزتري است، ارزش افزوده بيشتر و خيلي مزاياي 
ديگر دارد. از سوي ديگر حركت به س��مت اقتصاد توليدي و صنعتي 
هم نياز به اين دارد كه بتوانيم با كشورهاي توليدكننده رقابت كنيم 
و اين مي طلبد كه مديريت اطاعات و استفاده از آن را جدي بگيريم. 
اين مسئله آنقدر بديهي است كه جاي تعجب دارد كه چرا مديران به 
آن توجه نمي كنند؟! در دانش��گاه ها هم وضع همين است. مي توانم 
دانش��گاه هايي مثال بزنم كه ش��ما با مراجعه به وب سايت هايش��ان 
نمي توانيد اطاعات پايه پيش پا افتاده ضروري را پيدا كنيد. شايد اين 
مسئله در فان صنعت ممكن باشد ولي انتظار مي رود دانشگاه ها به اين 
مسئله توجه كنند. حالا دليلش مي تواند هر چيزي باشد. بوروكراسي، 
نگاه كارمندي به مسئله و عدم وجود رقابت از مواردي هستند كه به 

اين وضع منجر شده اند. 
 ،IRAN DOC در همين زمينه به نظر ش�ما س�ايت
اطلاعات پايان نامه ها را در اختيار دانشجويان و اساتيد 
ق�رار مي دهد ت�ا پايان نامه ها در يك رش�ته تكراري 
نباش�ند يا تقلب علمي صورت نگيرد و از اين دس�ت 

خدمات ارائه مي دهد؟ 
فقط اينها نيست. حسن IRAN DOC اين است كه از كار تكراري 
و هدر رفتن منابع پژوهشي كشور جلوگيري مي كند. در بخش ديگر 
هم مي تواند جلوي سرقت علمي را بگيرد. وقتي دانشگاهيان به ويژه 
اس��اتيد به اطاعات پايان نامه ها دسترسي داش��ته باشند، به راحتي 
مي توانند ببينند دانش��جو كارش را درست انجام داده يا كپي كرده يا 
از جاي ديگري خريده است. از سوي ديگر بايد اين نكته را هم در نظر 
بگيريد كه پژوهش مبتني بر پژوهش است. يعني توليد علم مثل يك 
چرخه است. شما نمي توانيد در خلأ كار كنيد، بلكه براي انجام يك كار 
تحقيقاتي، نياز به بررسي پيش��ينه مطالعاتي آن و براي دسترسي به 
اين پيشينه تحقيقاتي، به يك Data base متمركز نياز داريد. هدف 
اصلي ايجاد IRAN DOC پاسخ به اين نياز است و مواردي كه به آن 
اشاره كرديد، در كنارش برآورده مي شود. با اين وجود هنوز بسياري از 
سازمان ها با اين مركز همكاري نمي كنند و خيلي از دانشگاه ها هنوز 
قرارداد همكاري نبس��ته اند و پايان نامه هايشان را تحويل نمي دهند. 
دليل اين امر هم اين اس��ت كه اهميت اين پاي��گاه و نقش ملي آن را 
درك نكرده اند و فكر مي كنند IRAN DOC فقط مي خواهد از اين 
كار پول در بياورد يا مي گويند كه چرا خودمان اين كار را نكنيم. بعضي 
دانشگاه هاي مادر مي گويند خودمان پايان نامه هايمان را سازماندهي 
مي كنيم و اشاعه مي دهيم. در صورتي كه اگر قرار باشد هر كدام از 2۰۰ 
دانشگاه كشور، خودشان اين كار را انجام دهند، اين نابساماني موجود 
در طبقه بندي اس��ناد و اطاعات علمي، ادامه پيدا مي كند. چه خوب 
است در كشور ما هم پايگاهي مثل پايگاه UMI امريكا و پايگاه بريتانيا 
براي پايان نامه ها و مقالات وجود داشته باشد كه تمام پايان نامه هاي 
كش��ور را در يك جا جس��ت وجو كنيم. در حال حاضر اين نابساماني 
هست. وقتي نتوانيد پيشينه پژوهش تان را جست وجو كنيد، ممكن 
اس��ت اختراع مجدد چرخ اتفاق بيفتد كما اينك��ه اتفاق هم مي افتد، 
حتي در خارج از كشور. به دليل اينكه شما خبر نداريد ۳۰ سال پيش 
چه اتفاقي افتاده و چه كارهايي انجام ش��ده اس��ت. من فكر مي كنم 
ايده اي كه به ذهنم رسيده تازه است. كلي هزينه مي كنم و با يك تيم 
پژوهشي كار را انجام مي دهم، در صورتي كه مشابه اين كار پنج سال 

پيش در يك دانشگاه ديگر انجام شده و ما خبر نداريم. 
براي جس�ت وجوي پايان نامه هاي آرش�يو ش�ده در 
IRAN DOC  مراك�ز ديگري مث�ل مراكز صنعتي، 

اجتماعي و بهداشتي مراجعه وجود دارد؟
فكر مي كنم داشته باشيم. البته اين پايگاه هنوز كار دارد و در آينده اي 
نزديك قرار است به صورت يك پايگاه تمام متن در آيد كه هر سازماني 
اعم از آموزش��ي، پژوهش��ي، صنعتي و اجتماعي متناسب با نيازش، 

درخواست اشتراك دهد، مشترك شود و از آن استفاده كند. 

بس�ياري كتابخانه را قلب 
دانشگاه مي دانند ولي نگاه 
كه مي كني�م، مي بينيم در 
بس�ياري از دانشگاه ها اگر 
كتابخان�ه را ح�ذف كنيم، 
اتفاق خاصي نمي افتد. چون 
فرآين�د آموزش، پرس�ش 
محور و تحقيق محور نيست. 
ج�زوه اي و كتاب�ي اس�ت. 
دانش�جو به جزوه اي كه به 
او داده اند بس�نده مي كند 

وقت�ي دانش�گاهيان ب�ه 
ويژه اس�اتيد ب�ه اطلاعات 
پايان نامه ه�ا دسترس�ي 
داش�ته باش�ند، به راحتي 
مي توانند ببينند دانشجو 
كارش را درس�ت انج�ام 
داده ي�ا كپي ك�رده ي�ا از 
جاي ديگري خريده است.
البت�ه براي انج�ام يك كار 
تحقيقاتي، نياز به بررس�ي 
پيشينه مطالعاتي آن و براي 
دسترس�ي به اين پيشينه 
 Data تحقيقاتي، ب�ه يك
base متمركز ني�از داريد

نفيسه ابراهيم زاده انتظام 
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